
La începutul lunii aprilie a avut loc la Sibiu, în sala de 
veche tradiţie a Bibliotecii Astra, o întîlnire a redacţiei re
vistei „Teatru!" şi a colaboratorilor sâi, cu cititorii. La acest 
prim dialog organizat de revista „Teatrul", în cadrul unui şir 
de manifestări dedicate sărbătoririi semicentenarului P.C.R., 
au luat parte : Radu Popescu, redactorul şef al revistei, dra
maturgii Horia Lovinescu şi losif Naghiu, regizorul Lucian 
Giurchescu, directorul Teatrului de Comedie, actorii Stela 
Popescu şi Florin Piersic, ziariştii şi criticii teatrali: Mircea 
Grigorescu, Mira losif Alecu Popovici şi llie Rusu. 

Publicăm, mai jos, o relatare prescurtată a întâlnirii* 
noastre. 
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c i t i t o r i i 
Şi deşi începem cu...sfîrşitul, trebuie să spunem că nu nc-am înşelat 

în previziunile noastre, atunci cînd am ales acest oraş... 
Cu trenul sau cu automobilul sosim la Sibiu, aducînd emoţia unei prime 

întîlniri cu publicul. încă în \drumul de la gară la „Bulevard", ne intimpină 
afişele întîlnirii, numele revistei, iui colţ de librărie aranjat ad-hoc... 

Cu cîteva zeci de minute (înainte de ora anunţată, sala Astra e plină 
..ochi". Sînt lucite cu asalt balcoanele, scările : mulţi au pătruns in culise 
pentru a putea piăcar să audă... 

Cunoaştem de aproape viaţa culturală a Sibiului, interesul viu, sincer, 
pentru problemele artei. Aici, datorită şi strădaniei personale a profesoarei 
Măria Fanache, preşedinta Comitetului pentru cultură şi artă, s-a desfăşurat 
„Cibinium" ; aici se gindesc coordonatele spectacologice ale unui tradiţional 
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L a (masa p r e z i d i u l u i , pe scena sălii „Astra" d i n 
S i b i u : Stela Popescu, H o r i a Lov inescu , I l i e R u s u , 
R a d u Popescu, Măria Fanache, l os i f N a g h i u , M i r a 

l os i f , F l o r i n Piersic , A l . Popov i c i 

tîrg al olurilor ; aici sint îmbrăţişate cu căldură iniţiativele, ideile originale... 
Şi e numai un început. Tradiţia oraşului, Brukenthalul, concertele de orgă, 
vechea „Astră", vecinătatea Răşinarilor, pe \al căror cer se profilează acum 
bustul lui Goga, dar şi acest unic peisaj de burg transilvan, poezia nocturnă 
a străzilor cu siluetă medievală, toate acestea fac un decor firesc oricărei 
'împrejurări an jcare arta e chemată să-şi spună fiuvîntul. 

...Şi cei ce au populat sala „Astrei" (printre care am recunoscut cu 
bărbi — sau ifără — pe mai toţi actorii iteatrului local), au ţinut nu numai 
să-şi spună părerile despre revista noastră, ci să ridice ei înşişi probleme de 
creaţie, să-şi desluşească nedumeriri, să-şi confrunte opiniile. Au avut la dis
poziţie un întreg colectiv redacţional, dramaturgi, actori. Am simţit intere
sul eu care a fost aşteptată întîlnirea cu unul \din cei mai icunoscuţi drama
turgi — Horia Lovinescu, sau opiniile unui regizor ca Lucian Giurchescu. Gîn-
durile despre revistă au fost interesante, utile, nu au lipsit nici „ofurile" per
sonale, şi nici cele colective. Dialogul scenă-sală ar fi putut continua pînă 
noaptea tirziu ; discuţia devenea tot mai fierbinte... 

...Pe scenă au rămas apoi stăpinii ei fireşti : actorii. 
Sibienii, ca gazde, fac deschiderea : actriţa Liv'ui Baba c într-o ipostază 

insolită, ca interpretă a unor poeme de Miron Radu Paraschivescu, acom
paniată la chitară de colegul ei Nicu Niculescu. Florin ,Piersic desfăşoară 
un întreg ..show'', cu o vervă si o abilitate demne de un „conferenţiar" de 
profesie. Sibienii sînt încîntaţi de viziunea modernă pe care Piersic o con
feră poeziei lui Vlahuţă „Unde ne sînt visătorii ?". Maiakovski e recitat \cu 
un patos tumultuos... Ingenuă, cu umorul subţire filtrat, aparent timidă, dar 
dominînd scena, Stela Popescu declanşează salve de aplauze. Toată lumea 
rîde... Actriţa şi-a cucerit şi laurii ardeleni. >In sfîrşit, Kitty Stroescu oate 
cadenţa sonetelor lui Shakespeare, iar Ion Buleandră recită din Goga... 

Publicul se desparte cu greu de \sală. şi mai greu de interlocutorii săi 
bucureşteni. Nu lipsesc „vînătorii de autografe", candidaţii la porţile gloriei, 
admiratoarele lui Piersic, admiratorii Stelei Popescu... 

Şi dacă acestea au fost momente ale „prologului" şi „epilogului" întîl
nirii revistei „Teatrul" cu sibienii, vă invităm să ascultaţi dialogul, uvertura 
ciclului de consfătuiri, pe care redacţia ţine să le aibă îşi cu cititorii săi, din 
alte oraşe ale ţării... 
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Radu Popescu : .,Am ales acest loc nu printr-o 
aruncare de zaruri pe harta ţării..." 

M A R J A F A N A C H E (preşedinta Comitetului 
pentru cultură şi artă al judeţului Sibiu) : 

Pub l i cu l s ibian arc astăzi plăcerea să se în
tâlnească a i c i în oraşul nostru cu redacţia re
vistei „Teatrul". Pentru n o i e importantă 
această primă întâlnire d i n şirul de convor
b i r i pe care revista intenţionează să le a n 
gajeze cu c i t i t o r i i săi — a c t o r i i şi oameni i i u 
b i t o r i de artă d i n întreaga ţară. F a p t u l că 
ne-a aîes po n o i , s ib ien i i . cei dintâi, pent ru 
un asemenea dialog , ne emoţionează. Ţinem 
de aceea, să mulţumim redacţiei reviste i 
..Teatrul" că şî a îndreptat p r i m u l gînd îns
pre S ib iu , şi mulţumindu-i ne simţim dator i 
să-i mărturisim şi gândul nostru : şi anume 
că v o m face astfel încît act iv i tatea pe tărîmul 
artei dramatice , interesul p e n t r u această ad 
mirabilă artă care e t e a t r u l , să sporească în 
oraşul nostru , p o t r i v i t frumoaselor l u i t r a 
diţii. I n acest sens, m o m e n t u l de astăzi, re 
prezintă u n i m b o l d real p e n t r u n o i . încă o 
dată b u n v e n i t Teatrului şi, în consecinţă, să 
dăm curs desfăşurării întâlnirii noastre. 

R A D U POPESCU : 
Trebuie de la b u n început să vă 

spun că prezenţa noastră a i c i , foarte 
târzie — şi veţi putea de îndată n u 
măra m i n u t e l e , l u n i l e şi a n i i acestei întâr
zieri — a fost determinată de două ocazii, de 
două st imulente : i n p r i m u l rînd de sărbă
torirea semicentenarului înfiinţării P a r t i d u l u i 
Comunist Român, p a r t i d în a l cărui program 
de cultură, revista noastră îndeplineşte şi ea 
o modestă, dar importantă sarcină, şi, în 
al doilea rând, şi cu modestie i n umbra 
unei date istorice atît de măreţe, de însăşi 

aniversarea reviste i ..Teatrul" care, în această 
lună, împlineşte 15 a n i de la apariţia sa. 
Acestea sînt p r i l e j u r i l e , cum a m spus, s t i 
mulentele care ne-au făcut să ieşim d in t re 
z idur i l e redacţiei şi să vă căutăm în con
tactul direct cu p u b l i c u l , şi n u spun în 
contact direct n u m a i cu c i t i t o r i i noştri, pen
t r u că sper că d i n p u b l i c u l de astăzi se vor 
.alege m a i mulţi c i t i t o r i a i revistei noastre. 
Cauzele care ne-au făcut pe n o i să alegem 
pentru acest p e r i p l u , pe care îl începem as
tăzi, oraşul dv. , sînt numeroase. 

Este evideait. în p r i m u l rînd, că oraşul dv . 
ne este drag şi odată cu el ne sînt dragi l o 
c u i t o r i i l u i . Şi că această dragoste o purtăm 
p e n t r u importante le l u i tradiţii culturale şi 
artistice, şi, deopotrivă, pentru importante le 
l u i realizări actuale. în cultură şi în artă, 
realizări in t re ale căror resor tur i , eu trebuie 
să (pomenesc i n p r i m u l rînd Comitetu l de 
cultură şi artă a l judeţului dv . Vă rog 
să mă credeţi că n u declar aceasta ca pe o 
simplă ceremonie, ci că o fac cu o profundă 
convingere, deoarece eu personal — n u ca 
redactor şef a l reviste i „Teatrul" — m - a m 
m a i găsit a i c i ; şi m - a m găsit atuncea, ca u n 
— cum să vă spun — ca u n act iv ist a l ma
nifestărilor dv . culturale locale, ca u n oas
pete al lor , inc i t cunosc importanţa şi va
loarea activităţii Comi te tu lu i dv . de artă în
tre ale cărui resor tur i , vă spun, impor tante , 
trebuie să număr, în rândul a l doilea, i m 
portantele realizări şi r o l u l d inamic , creator 
si fecund, pe care îl joacă i n viaţa dv . c u l t u 
rală şi artistică teatru l de aci , cu foarte v a -
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.4/. Popovici : ..Iubim Sibiul pentru importantele lui tradiţii culturale şi 
artistice..." 

loroasa sa trupă, cu foarte harnica şi bine-
orientata sa conducere. I n sfirşit, ne-a m a i 
determinat ceva să alegem oraşul dv . Şi 
anume : aci se petrece u n fenomen de coexis
tenţă, de împletire şi de determinare c u l t u 
rală la care participă o populaţie germană 
foarte veche, foarte exercitată în cultură şi 
a cărei cultură naţională a ştiut de-a l u n g u l 
t i m p u r i l o r , şi ştie. m a i ales astăzi, să se 
dezvolte cum vă spuneam, în determinare 
reciprocă şi în împletire permanentă cu c u l 
t u r a românească. Această cultură joacă de 
asemenea în oraşul dv . u n r o l i m p o r t a n t , pe 
care no i , care sin tem n u atît obligaţi cît 
foarte d o r i t o r i , foarte setoşi de a cupr inde în
treaga noastră mişcare teatrală şi culturală, 
de a o îmbrăţişa în întregime de pe p u n c t u l 
nostru f i x de l u c r u care este Bucureştiul, — 
spun — ne căznim s-o cunoaştem bine şi a m 
d o r i s-o cunoaştem şi m a i bine. Iată deci su
ficiente m o t i v e care pot expl ica prezenţa 
noastră a i c i . n u p r i n t r - o aruncare de z a r u r i 
pe harta ţării, ci p r i n t r - o alegere îndelung 
chibzuită şi deliberată de n o i la Bucureşti. 
Vă repet, no i sîntem mulţumiţi că ne aflăm 
aio i , că a m ales acest loc şi că n u sîntem 
n u m a i no i m e m b r i i redacţiei, dar că au v r u t 
să ne însoţească a ic i cîţiva d in t re cei m a i 
aleşi şi m a i importanţi colaboratori a i noştri, 
cu a căror prezenţă în paginde noastre re 
vista noastră îşi eîştigă p u b l i c u l şi-şi r e a l i 
zează mis iunea. La acest elan de dragoste, pe 
care vă rog f ierb inte să-l recunoaşteţi ca 
atare, purtăm nădejdea să ne răspundeţi la 
m o d u l în care n o i d o r i m să decurgă această 
întîlnire, şi să se petreacă această cunoştinţă, 
— adică dialogînd ou noi : adresaţi-vă nouă, 
— cu păreri şi întrebări — ca c i t i t o r i a i re
viste i „Teatrul", sau ca publ i c a l t e a t r u l u i 
românesc, ca c i t i t o r i a i d ramaturg ie i române, 
ca m a r t o r i a i acestui fenomen complex, vast 

şi deosebit de i m p o r t a n t i n act ivitatea esen-
ţialmentc dinamică şi educativă a c u l t u r i i 
noastre socialiste. Prezenţa noastră aic i este, 
ca să spun aşa, organizată, tocmai de aceea, 
d i n p u n c t u l de vedere al oamenilor care v o r 
răspunde întrebărdor dv . A v e m aic i cu n o i 
d r a m a t u r g i . Dramaturg ia română este dome
n i u l cel m a i i m p o r t a n t , de căutare şi chiar 
de publ icare , de editare a l revistei noastre. 
Dacă n o i n-am f i ed i tor i de dramaturg ie r o 
mână, evident că n u ne-am îndeplini cel 
puţin jumătate d i n sarcina noastră ideală, ca 
şi d i n sarcina noastră concretă, practică. A¬
vem aic i un regizor, este u n u l d i n t r e cei m a i 
b u n i şi d i n t r e cei m a i cunoscuţi regizor i , care 
m a i are şi a v a n t a j u l de a f i şi d i rec toru l 
u n u i t ea t ru . Este deci un om care trăieşte fe
nomenu l teatral dinăuntru, care scrie des în 
pagini le noastre şi care poate să răspundă la 
anumi te întrebări m a i bine, deci. decît o r i 
cine, p e n t r u că act ivitatea noastră teatrală 
d i n punct de vedere a l conduceri i ei c u l t u 
rale, a d m i n i s t r a t i v e , este o act iv i tate care stă 
in centru l m u l t o r preocupări şi foarte deseori, 
vă rog să mă credeţi, eu o ştiu — în cen
t r u l preocupărilor p u b l i c u l u i . A v e m aci cu 
noi actor i , căci dacă n^ar exista actor i , n-ar 
exista teatru şi n-ar exista revista „Teatrul". 
Dacă n o i n u ne-am ocupa în p r i n c i p a l , de ac
t o r i , dacă no i n -am face d i n ac tor i , cum să 
spun, n u n u m a i ogl inda vieţii noastre tea
trale , dar însuşi fenomenul de refracţie d i n 
tre publ i c şi t eatru , iarăşi n u ne-am îndeplini 
misiunea. în sfirşit, avem aici reprezentanţi 
ai redacţiei noastre, care sînt, în general, c r i 
t i c i şi teoretic ieni ai dramaturg ie i şi arte i 
spectacolului , oameni i , credeţi-mă, cu sarcina 
cea m a i grea d i n acest fenomen, pentru că 
ei sînt cei care fac legătura şi care încearcă 
comentarea şi tălmăcirea f enomenulu i teatral 
pentru un publ ic vast, pentru un publ i c care 
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Dialogul se desfăşoară spontan şi rodnic... 

nu e de specialitate, şi p e n t r u u n publ i c că
ruia trebuie să i se stârnească, în p r i m u l rînd. 
sentimentul p e n t r u teatru şi cu l tura generală. 
E i , aceşti nefericiţi care se numesc purtătorii 
condeiului crit ic şi teoretic în materie de 
teatru, sînt cei în care se concentrează ne
mulţumirile ambelor părţi, şi ale p u b l i c u l u i 
şi ale oamenilor de teatru . Tocmai p e n t r u că 
ştim că această parte a activităţii noastre stâr
neşte întrebări, stârneşte n e d u m e r i r i , stârneşte 
insatisfacţii, după cum stârneşte şi satisfacţii, 
am îngroşat numărul c r i t i c i l o r . E i pot răs
punde întrebărilor dv . i n aşa fe l . încât grosso 
modo, n u - i aşa, — toate domeni i le i n oare se 
poate organiza şi în care se poate dezarticu
la o cercetare teoretică şi analitică în dome
n i u l t e a t r u l u i , să fie cu modestie, desigur, dar 
cu siguranţă, acoperite în faţa dv . de oameni 
de specialitate. Aş d o r i , aşadar, 'să răspund la 
întrebări, şi vă rog să procedaţi la această i n 
terogaţie, la această stîrnire, la această critică 
a noastră. Cum veţi d o r i , cu m a x i m u m de 
sinceritate, în s p i r i t u l oare trebuie să devină 
foarte, foarte prezent, foarte act iv , a l unei 
strânse legături, d in t re redacţia singurei noas
tre reviste de specialitate, a celei m a i m a r i 
reviste de teatru d i n ţară, şi p u b l i c u l ' c i t i tor , 
pub l i cu l t e a t r u l u i . 

L A D M I S S A N D R E E S C U (scriitor) : 
M - a r interesa o oglindă a activităţii revis

tei „Teatrul" şi o perspectivă a ei . Şi, desi
gur, v o r b i n d despre activitatea revistei , mă 
pndesc, în mod i m p l i c i t , la activitatea tea
t r u l u i nos t ru , d i n S ib iu , dedicată aniversării 
semicentenarului p a r t i d u l u i nostru . 

R A D U POPESCU : 

E u zic să p o r n i m do la ţxvrlicular spre ge
neral, aşadar, să-l invităm să răspundă, pe 

tov. Mircea Braga, d i rectorul T e a t r u l u i d i n 
S ib iu , care se află a ic i , însoţit de u n grup de 
actori . 

M I R C E A B R A G A : 

Teatru l sibian a considerat opor tun ca ma
rele eveniment trăit de toată ţara, marea a n i 
versare a semicentenarului p a r t i d u l u i , să n u 
fio întâmpinat p r i n t r - o singură premieră sau 
două, c i , i n măsura posibilităţilor, a d isponi 
bilităţilor instituţiei noastre, să facem cumva 
ca întreagă stagiunea 1970/71 să fie pusă sub 
semnul l u i . Ne-am străduit i n acest sens să 
atingem n i v e l u l ca l i tat iv superior care se i m 
punea. M a i m u l t decât atît, n u am v r u t să 
facem d in această stagiune un pr i l e j festiv, 
dimpotrivă, l^am socotit un deosebit s t i m u 
lent de muncă, în măsură a ne determina să 
ne concentrăm şi să ne punem la încercare, 
toate forţele noastre creatoare, pentru a u m 
ple go lur i le de care sîntem conştienţi, pentru 
a vedea ce ne rămâne de făcut. în afară de 
spectacolul, lucrat în special p e n t r u a p a r t i 
cipa la Zilele dramaturg ie i originale, t eatru l 
nostru a m a i scos două premiere cu piese d i n 
dramaturgia românească. Sîntem pe p u n c t u l 
să organizăm, o săptămină a dramaturgiei 
româneşti. în cadrul căreia vom prezenta şi 
alte spectacole din repertor iu l nostru per
manent. 

în altă ordine do idei — pentru a d ia 
loga — aş vrea sâ discutăm o latură a act i 
vităţii revistei „Teatrul". Personal, găsesc 
mai m u l t decît salutară noua formulă în care 
apare revista. O găsesc foarte interesantă şi 
foarte utilă pentru noi , cei ce lucrăm i n i n 
stituţiile profesioniste. M a i m u l t , şi m i se 
pare esenţial, o găsesc i n stare să ne ofere 
tu turor nişte sugestii de luc ru , iar uneori p r i n 
publicarea unor materiale sub semnături de 
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Ascultînd cuvintul cititorilor... 

prestigiu, aptă să ne dea îndrumări compe
tente. Mă întreb însă — şi p r o p u n a ic i spre 
med itare — dacă n u cumva ar f i bine ca re 
vista ..Teatrul" — să abordeze în pagini le e i , 
în m a i mare măsură ca pînă acum, şi unele 
probleme teoretice. Probleme de teorie a arte i 
spectacoilului, s tud i i despre regie, in terpre 
tare şi aşa m a i departe. Desigur că sînt foarte 
uti le şi m a i ales foarte bine venite atunc i 
cînd sînt poz i t ive , cronicile la spectacole ; to 
tuşi avem nevoie şi de i n c u r s i u n i teoretice în 
număr m a i r id i cat , fiindcă „Teatrul" este, la 
urma urmelor , singura noastră revistă de spe
cial itate. Vă mărturisesc sincer că, d i n acest 
punct de vedere, secretariatele l i terare în
tâmpină, de m u l t e o r i , adevărate greutăţi în 
procurarea unor materiale documentare care 
să vizeze probleme de teorie a spectacolului, 
de istoria t e a t r u l u i , sau a s t i lu r i l o r ş.ajn.d. 
S t u d i i şi cercetări de teorie, semnate de con
deie la fel de avizate cum sînt cele care sem
nează în prezent, ai' spori interesul pentru 
revistă. Repet, asemenea s t u d i i există, dar eu 
simt nevoia să le întâlnesc în număr m a i p u 
ţin restrâns. 

M I H A I ÎNSURĂŢELU (tehnician) : 

Teatrul nostru d i n S ib iu şi-a câştigat u n 
prestigiu destul de frumos ; m a i ales, cînd 
pune ân scenă piese do teatru accesibile t u 
turor nivelelor de cultură, t ea t ru l nostru este 
asaltat de spectatori. Dar se montează şi 
piese părăsite do pub l i c a doua z i . Şi a t u n c i , 
întreb : oare d r a m a t u r g u l n u se supără cînd 
piesa sa este întrucâtva sehimbată ? în a l 
doilea rând, până unde poate merge îndrăz¬
neala reg izoru lu i , în modificările t e x t u l u i , 
pînă unde poate merge foarfecă ? 

Ga să nu f i u rău înţeles — mă refer con
cret la spectacolul Zamolxe, după Blaga. Vă 
spun drept , o parte d in t re spectatori n u şi-au 
dat seama cînd a luat sfârşit speetacolul, şi 
a t rebu i t să vină la rampă u n actor, să 
spună : . .Zamolxe a m u r i t !" 

R A D U POPESCU : 

Tovarăşe însurăţelu, eu n-am văzut specta
co lu l de care vorbiţi dv . şi n u l-« văzut de 
asemenea n i c i u n u l d i n redactor i i reviste i 
..Teatrul", prezenţi aci. L-au văzut însă re 
dactor i a i reviste i „Teatrul", care au relatat 
în pagini le noastre despre acest spectacol. Pot 
însă să vă spun că despre acest f i n a l , a m 
aflat că făcea parte d i n t r - u n cod, şi că apa
riţia la f i n a l a a c t o r u l u i care a spus „Za
mo lxe a m u r i t !" era o operaţie de decodare. 
Acuma no i avem aic i u n regizor care este 
— asta vă pot spune, deoarece spectacolele 
l u i le văd pe toate — atît de b u n , de inte 
l igent şi de l iber pe idei le l u i , încît pînă azi 
n-a u t i l i z a t n i c i „ codul " n i c i ,,decodarea". 
M a i m u l t n u vă pot spune, deoarece n -am 
văzut spectacolul Zamolxe, iar o discuţie des
pre d r e p t u l regizori lor de a i n t e r v e n i ar tre
b u i să ânoeapă şi la S ib iu , dar dacă am 
face-o no i , n u toate oraşele ţării româneşti, 
dai ' n i c i toate oraşele Europe i sau ale l u i f u i 
întregi tot n-ar termina-o ! Pentru că discuţia 
asta n o i o ducem la Bucureşti, deja de vreo 
15 ani ! Vă pot spune doar că revista „Tea
trul", în l i m i t e l e obligaţiei sale de a lăsa t u 
turor celor ce scriu şi iscălesc în pagini le 
sale, hbertatea deplină a convinger i lor lor , 
deci, în aceste l i m i t e , revista „Teatrul" a l u a t 
o oarecare a t i tud ine în această problemă care 
n u m a i are sfârşit. Ea a luat a t i tud ine , si-
tuîndu-se în general, lîngă scri itor , încercînd 
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Publicul se desparte cu greu de interlocutorii 
bucureşteni 

să facă respectate — arn să folosesc vin termen 
care v i se va părea exagerat — cu sfinţenie 
dreptur i le s c r i i t o r u l u i ! Dar ce p u t e m nod 
face împotriva regizor i lor oare sînt suverani i 
absoluţi a i t e a t r u l u i contemporan, a i scr i i 
tor i lor contemporani , şi p r i n asta, aproape 
chiar şi suverani i noştri, a i celor de la re 
vista „Teatrul" ! P ropun ca u n d r a m a t u r g 
atît de i m p o r t a n t ca H o r i a Lovinescu să vă 
spună ceva în această problemă. 

H O R I A L O V I N E S C U : 

I n legătură cu problema libertăţii regizo
r u l u i şi a suferinţei or d i a m a t u r g u l u i , în m o d 
paradoxal , eu — şi de m u l t — n u mă aşez 
pe aceeaşi poziţie cu R a d u Popescu. N u v o i 
face aic i n i c i o teorie, n i c i n u - m i place, n i c i 
n u mă pricep. Cred că l u c r u r i l e stau foarte 
s implu . Aş putea spune că sînt elementare. 
Dacă reg izorul are m a i m u l t talent decît au 
t o r u l , a t u n c i el are toate libertăţile. Dar în 
momentu l cînd a u t o r u l are m a i m u l t ta lent 
decît reg izoru l , acesta trebuie să fie d i s c ip l i 
nat. Asta este t o t u l . 

O C T A V I A N H U L E A (elev) : 

A m călătorit p r i n ţară şi cunosc o serie 
întreagă de teatre : T e a t r u l t i n e r e t u l u i d i n 
Piatra Neamţ, Teat ru l Naţional d i n Iaşi, cel 
d in Bacău, teatre d i n Bucureşti. Mă întreb 
de ce d i re c to r i i , sau, mă rog, reg izor i i de 
teatru n u dau destulă importanţă generaţiei 
tinere do actor i . A c t o r i i b u n i , desigur, şi-au 
făcut u n renume, de pildă u n F l o r i n Piersic ; 
dar aproape în toate teatrele sînt actori t i n e r i 
oare n u sînt folosiţi, şi totuşi iau salariu !... 
Aş propune să se facă u n teatru aparte n u 
mai d i n t ineret !. 

R A D U POPESCU : 

N o i avem aici do i d i rector i de teatru , şi 
avem şi actori despre care eu pot a f i rma că 
sînt t i n e r i , dar să vedem dacă v e i recunoaşte 
şi dumneata , tovarăşe Hulea , că sînt t i n e r i ! 
Cine prefer i să-ţi răspundă, un director de 
teatru sau u n actor ? Poate a m i n d o i ? U i t e , 
Luc ian Giurcheseu, sînt convins că are o ex
plicaţie pertinentă, iar F l o r i n Piersic este u n 
actor tînăr. 

O C T A V I A N H U L E A : 

Da, am jucat cu dînsul în Columna. (Ru
moare, aplauze). 

R A D U POPESCU : 

Va să zică dumneata eşti actor ! A t u n c i , 
să-ţi răspundă F l o r i n Piersic, colegul d u m i -
taie d i n Columna ! 

F L O R I N PIERSIC : 

Mi-o greu să vorbesc după Radu Popescu 
şi după Hor ia I x n inescu. E foarte greu. E u 
sînt emoţionat, în p r i m u l rînd, d i n cauza 
dumnealor şi după aceea d i n cauza dv . Dar , 
mă rog, acuma a m să încerc să-i răspund to 
varăşului H u l e a , partenerul meu d i n Co
lumna, şi p r i n urmare şi a l Antone l i e i L u a l d i 
partenera mea d i n acest f i l m ! Va să zică 
dumneata a i văzut teatru , a i fost la specta
cole ! Dar cine oare juca în spectacolele ace
lea ? E r a u actor i , şi t i n e r i şi bătrini. U i t e 
c u m e „figura" : teatru n u m a i de t i n e r i n u 
se poate face. Căci, într-o piesă trebuie să 
fio şi cîte o babă, şi cîte-un moşneag ! A p o i , 
uito care-i povestea, în legătură cu genera-
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Victor ?\istca : un roi de întrebări 

ţia tînără. N o i cei de aic i n u m a i sîntem t i 
ner i ? Stela Popescu o foarte tînără, foarte 
talentată. E u însă, n u mă m a i socot tînăr. 
Do curînd, a m jucat într-un f i l m , serialul 
Haiducilor, şi- a u încercat, în f i l m , să mă 
îmbătrînea&că. M i - a m lăsat barbă, mustaţă... 
N u e genul m e u , d a - m i place. A c u m , spune 
toată lumea, că a m îmbătrinit. Poate e_ade-
vărat. A m treizeci şi c inc i de an i . . . Cît des
pre ac tor i i t i n e r i , cei pe care-i cunosc eu. 
joacă, şi credeţi-mă, eu ţin cu actor i i ! Desi
gur , că sînt foarte mulţi actor i t i n e r i care n u 
joacă, dar vreau să vă spun întreg adevărul. 
Sînt mulţi ac tor i t i n e r i care n u au de ce să 
joace ! N u sînt de meserie ! Cred că m-aţi 
înţeles... Dar aş putea să vă dau o listă de 
zece actori t i n e r i de la Teat ru l Naţional, t i 
n e r i absolvenţi, care joacă aproape în fiecare 
piesă. Sigur că nu-1 joacă pe K a r l Heinz d i n 
Heidelbergul de altădată, fiindcă r o l u l ăsta îl 
joc eu, şi dacă l-ar juca oi a tunc i eu ce-aş 
m a i face ? Aş putea să vă dau şi foarte m u l t e 
alte exemple : la Teat ru l „Nottara", unde e 
director H o r i a Lovinescu, am impresia că n u 
m a i ac tor i i t i n e r i joacă. Vă pot înşira o listă 
întreagă : A l e x a n d r u Repan, Anda Caropol. 
Melania Cîrje, D o r i n Varga şi, deşi n u pot 
s-o socotesc pe L i l i a n a Tomeseu, care n u - i 
a i c i de faţă, foarte tînără, ea este o extra
ordinară actriţă tînără, pentru că este în 
plină potenţă artistică. Aş adăuga că n u 
există teatru d i n ţară, în oare să n u joace 
vedetele t inere ale t e a t r u l u i respectiv. Pro
babi l însă că tov. Hulea doreşte să fie cît 
m a i mulţi t i n e r i în teatru . T i n e r i , proaspeţi, 
cunoscuţi do publ ic . Adică, cît m a i m u l t e ve
dete tinere. Vă asigur că sînt ! 

R A D U POPESCU : 

Probab i l că n i m e n i n-ar m a i găsi ceva de 
adăugat, după cele spuse de F l o r i n Piersic. 
Eu vreau să m a i spun totuşi, că afară de 
conţinutul per t inent a l răspunsului său, soarta 
actori lor n u este în m i n a reviste i ..Teatrul". 
Este în m i n a d irector i lor de teatru şi a po
l i t i c i i generale de teatru . Aveţi vreo n e m u l 
ţ urnire, în ceea cc priveşte act ivitatea şi po
l it ica reviste i Teatrul faţă de ac tor i i t i n e r i ? 
Asta ne interesează în p r i m u l rînd. 

O C T A V I A N H U L E A : 

Să-i popularizaţi m a i m u l t . A m văzut ac
t o r i t i n e r i , în r o l u r i foarte m a r i , despre care 
n u s-a prea scris. 

R A D U POPESCU : 

Se poate să f i l i p s i t v r e u n u l . . . Dar, d u m i -
tale ţi se pare că în act iv i tatea noastră există 
o asemenea lipsă categorică ? N o i a m organi 
zat colocvi i cu ac tor i i t i n e r i , cu promoţii în
tregi , i n t e r v i u r i cu personalităţi, discuţii pe 
probleme de organizare, de distribuţie, de 
învăţătură. 

H O R I A L O V I N E S C U : 

Dacă-mi permiteţi o simplă completare : 
drama t e a t r u l u i românesc la ora actuală este 
lipsa actor i lor de vîrstă ! Aceştia lipsesc 
acum. M a r i i actor i s-au dus. şi trecem p r i n -
t r o cumplită criză a actori lor do vîrstă. 

C O R N E L I R I M I E (directorul Muzeului 
Brukenthal) : 

Pentru că e vorba de teatru , trăiesc încă 
sub impresia copleşitoare a u n u i maro spec-
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Horia Lovinescu : „Drama teatrului nostru azi 
— lipsa actorilor de vîrstă... 

ta col la caro au part i c ipat cel puţin 5000 de 
oameni. I e r i , la Răşinari, cu ocazia aniver 
sării l u i Octavian Goga ! M i i l e de oameni , 
oare au fost aeolo, a u asistat la un spectacol, 
po o scenă, dacă se poate spune aşa, „ în aer 
l iber" . Asta înseamnă că p u b l i c u l s ibian este 
interesat, este dor i t o r de teatru , şi dornic să 
converseze cu cei care scriu piesele de teatru , 
cu cei care le prezintă şi cu cei care le co
mentează. P u b l i c u l s ibian este u n foarte b u n 
public de teatru , p e n t r u că este foarte pre
tenţios. E foarte pretenţios şi exigent şi de 
aceea aş propune reviste i „Teatrul" să facă 
< anchetă sociologică la S ib iu , ca împreună 
cu alte instituţii sau organe de competenţă 
să sondăm «-meşti spectatori sub toate aspec
tele, deopotrivă p u b l i c u l român şi german, 
fiindcă la n o i la Sib iu există o puternică su
dură între spectatori i do naţionalităţi d i fer i te . 
\ -aş m a i face o propunere : exper imentu l rea
lizat doi an i consecutiv i n cadrul . .C ib in iu -
m u l u i " a dovedit că spectacolele în aer l i ¬
ber, b ine făcute, au un mare succes. Cred că 
Egmont, prezentat în curtea interioară a pa
l a t u l u i B r u k e n t h a ] , sau Alizuna, în „Par
cul de sub a r i n i " , dacă ar f i repetate, s-ar 
bucura in continuare de succes. Aş propune 
<ă reflectăm m a i m u l t la at-ost gen de spec
tacol şi, ea d r a m a t u r g i i , dacă se poate, să 
scrie anume pentru teatrul în aer l iber . B i 
neînţeles, alegîndu-se nişte teme corespunză
toare. Lucrez în colect ivul condus de tovarăş.) 
Fanache, şi vă mărturisesc, că do m u l t ne 
punem problema cum să facem ca o serie 
de creatori să vină la S ib iu , să cunoască me
d i u ! de a ic i . caro are un specific, aparte. De
sigur, problemele sînt aceleaşi i n toată ţara, 
dar mă gîndese la specificul istoric al ora
şului nostru. Se spune că S ib i id este oraşul 
arhivelor şi muzeelor. După Bucureşti, noi 

deţinem cea m a i mare arhivă şi cel m a i 
mare complex muzeal d i n ţară. Documentele 
cu care lucrăm ne conving adesea că temele 
istorice îşi pot găsi a ic i o prezentare adec
vată, întrucât idei le şi mesajele unor acte sau 
evenimente d i n trecut so realizează pe de
p l i n , abia în vremea noastră, dev in actuale 
şi reale p r i n întreaga politică de azi a par
t i d u l u i nostru . Esto prea puţin cunoscută de 
scr i i t or i această istorie a S i b i u l u i , care de
ţine o poziţie aparte i n istoria c u l t u r i i româ
neşti, f i i n d p u n c t u l de legătură între toate 
Ţările Române. Repet, există a i c i numeroase 
izvoare documentare pentru t re cutu l nostru 
istoric. 

N o i \ă mulţumim pentru această întilnire. 
şi cred că ea trebuie să însemne u n punct de 
plecare p e n t r u cei care scriu piese de teatru , 
pent ru cei care le realizează şi ajută la mer
sul înainte a l t e a t r u l u i românesc. Cît despre 
r o l u l reviste i ..Teatrul", noi i l vedem m u l t 
m a i ext ins decît şi-1 imaginează u n i i . Revista 
nu trebuie să fie n u m a i un mi j l o c de in for 
mare teatrală, de promovare şi discuţie teo
retică, ci să pătrundă într-un cerc şi m a i 
larg de oameni de cultură, dincolo de sfera 
celor de specialitate. 

V I C T O R N I S T E A (avocat, poet) : 

I n v i t a t la dialog . îmi îngădui o observaţie 
critică. M i se pare că d i n revista ..Teatrul" 
lipseşte piesa, l i t e ra tura dramatică. Este ade
vărat că nu citesc fiecare număr, nu am le
gături deosebite cu teatru l , dar cunosc totuşi 
revista şi mă întreb de ce nu publică mai 
m u l t teatru şi, i n special, piese scurte. într-un 
act. Mă întreb, do asemenea, dacă „Teatrul" 
esto revista do teatru a Bucureştiului sau a 
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gialo cu Năpasta, aiioi la Sibiu, ar f i bine 
să fie luată în vedere în revista dv. Şi acuim 
O altă întrebare : în numerele pe care le-am 
citit din ..Teatrul" n-am înitîlniit reflectată ac
tivitatea unui draimaturg pentru care ani un 
deosebit respect : Ion Luoa. î-am citit vreo 
20 de piese şi. cel puţin cinoi-rşase m i s-au 
părut deosebit de bune. Mi-aş permite să vă 
întreb ce se întâmplă cu opera acestui scri
itor ? De ce nu este ea mai muilt jucată ? 

Lucian Giureheseu : ..Să respectăm di
versitatea gusturilor" (Stela Popescu 

pare a fi de aceeaşi părere) 

ţării. întregi ? Vă întreb, deoarece nu am în
tâlnit decît foarte rar oglindită activitatea tea
trelor "d in provincie. Aş mai aborda o pro
blemă, oare m i se pare că nu este tratată des
tuii în paginile revistei dv. Aş numi-o „boala" 
regizorului de a moderniza ou orice preţ. 
Este adevărat că teatrul, la un moment dat. 
a evoluat de la clasic la absurd, şi că astăzi 
toată lumea vrea să joace teatru absurd. Dar 
ca se înţelege azi prin teatru modern ? Vnaş 
sugera să vă ocupaţi mai mult de acest fe
nomen, să-l explicaţi. De pildă, un eşec, o 
cădere cum a fost modernizarea l u i Cără

r i A D U P O P E S C U : 

Tovarăşul Nistea a pus mai mult decît o 
întrebare, a părut să dea drumul unui ade
vărat roi de întrebări, la oare trebuie să răs
pundem oarecum metodic. şi împărţindu-ne 
sarcinile. De pildă, domnia sa are o nedu
merire în privinţa unui direumaituirg şi ar vrea 
fie să se lămurească aci ou ajutorul nostru, fie 
să ne vadă pe noi devenind de aci înainte 
purtătorii speciali ai steagului acestui dra
maturg. Ion Luca este un dramaturg pe care 
noi îl cunoaştem, pe care toată lumea îl res
pectă pentru o operă într-adevăr harnică, con
secventă, considerabilă ca volum de muncă. 
Dar de ce n u este jucat Ion Luoa mai mult , 
asta nu vă pot spune eu. Asta vă pot spune 
directorii de teatru care-1 includ sau nu pe 
Ion Luoa în repertoriul lor ! Cînd este Ion 
Luca jucat, vă pot afirma că revista ..Tea
trul" nu a uitat niciodată să oglindească, după 
părerile cronicarului respectiv, valoarea pie
sei şi a acelui spectacol. Dv. spuneţi că nu 
citiţi, chiar număr cu număr, revista noas
tră. Asta explică de oe credeţi că revista nu 
s-a ocupat, de pildă, de spectacolul cu Nă
pasta de Caragiale de la Sibiu. Revista s-a 
ocupat, şi încă într-un mod foarte limpede şi 
categoric pr in cronica amplă, semnală de tov. 
Mira losif, care este aici lângă noi. în ceea 
ce priveşte restul întrebărilor dv. aici ar tre
bui să ne împărţim niţel saremote, răspun-
zîndu-vă. Ideile privitoare la o desfigurare 
modernistă, la o desfigurare voită, fără ex
cepţie, condusă de un singur sens al reperto
r iu lu i dramaturgie, indiferent de categoria lu i 
liberară, nu mi se pare a constitui chiar o ca
tegorie bine definită şi majoră a activităţii 
noastre teatrale. Dar. deoarece îl avem aici. 
alături, pe Lucian Giureheseu care e deopo
trivă director şi regizor şi oare este unul din
tre regizorii care a ştiut cu foarte fină intel i 
genţă să ţină hotarul dintre excesul moder
nist şi excesul academic, tradiţionalist, l-aş 
ruga să vă răspundă el la această problemă. 

L U C I A N G I U R j C H E S C U : 

Mie m i se pare că principala problemă în 
teatru şi în artă, în general, este cea a res
pectării diversităţii de gusturi a celor care 
vin în sală. Ar f i stupid şi caraghios ca ci
neva să-şi imagineze că deţine cheia ou care 
poate mulţumi pe orice om care vine la tea
tru , oare intră într-o sală de cinema, sau care 
deschide un televizor. Marele avantaj al te
levizorului este că dacă nu ne place o emi-www.cimec.ro



siune, răsucim butonul (dacă avem ambele 
canale), sau îl închidem. La teatru, de obicei, 
pentru că sîntem bine crescuţi, nu ne r i d i 
căm să ieşim, dar oîmd plecăm spunem celor
lalţi din familie : „Nu te duce, domnule, că 
nu menită". Dar, se întâmplă ca de la acelaşi 
spectacol, uni i să plece revoltaţi, şi alţii fasci
naţi. Am să vă dau un alt exemplu. Unul 
dintre cele mai moderne, deja clasie-modern 
teatru din Europa, esto cel do la Wiroclaw, 
condus de regizorul GrOtow.skd. Teatrul acesta 
are foarte mulţi partizani şi foarte mulţi de
tractori. Dai nu asta e important, ci faptul 
că acest teatru nu s-a născut nici într-o me-
ti-opolă, nici ţntr-um mare cenltru cultural, ci 
într-un mic orăşel din Polonia, la Opole. Un 
grup de tineri au terminat Şcoala de teatru 
de la Varşovia, şi au plecat la un teatru mic, 
cum ar f i la noi Turda, şi acolo au început 
să experimenteze. Au plecat de la premisa 
că pentru un public nou, necunoscător de-
artă, trebuie să încerce să facă un teatru nou. 
Şi experienţa le-a reuşit. Oamenii din oraşul 
respectiv, au înţeles perfect acest teatru mo
dern, pentru că acest teatru modern a fost 
alfabetul lor. Nu înseamnă însă. că toată l u 
mea doreşte numai un asemenea gen de tea
tru. Problema modernităţii sau, să zicem, a 
respectului faţă de autor. este. aşa cum a 
spus Horia Lovinescu mai înainte, o problemă 
de talent. Acelaşi lucru se poate face bine 
sau sc poate face prost. în toate domeniile 
artei există creatori autentici şi imitatori , epi
goni, grafomani. în mod normal, atunci cînd 
simţi nevoia să încerci altceva, sigur că 
există riscul şocului, rişti să creezi nemul
ţumiri, pentru că noi, ca oameni, sîntem fă
cuţi să f im puţin conservatori. Dacă moder
nizarea teatrului mic m i se paire că este un 
fenomen necesar şi normal, nu înseamnă nea
părat că fiecare experienţă care se face în
seamnă implicit modernizare. Pentru că pu
tem să facem şi experienţe proaste, putem 
să nu avem talent. Important este altceva. 
Important este să ştii oe vrei să spui atunci 
cînd lucrezi, fie ou mijloace clasice, moderne, 
sau cu orice fel de mijloace. Greşeala cea 
mare care s« comite la noi este că foarte des 
imităm, dorind să f im la modă. Atunci se 
creează un divorţ înrbre noi şi publicul de cea 
mai bună calitate. Eu cred că publicul re
prezintă, în general, o masă 5e oameni inte
ligenţi. Dacă ştii oe vrei să spui, atunci pu
blicul vine. îmi permit să nu f iu modest şi 
să spun că, cu ani în urmă, cînd am pus 
pentru prima oară o piesă de Brecht la 
Bucureşti, (.scriitor nejucat pe atunci la noi), 
toată lumea credea că el este un autor pl ict i 
cos şi neinteresant. Am făcut atunci un fel 
de pariu cu mine, ca să demonstrez că 
Brecht nu-i nici plicticos şi nici neinteresamt. 
Şi am câştigat p-vrtida. L i ora asta nu i st? 
pare nimănui curios că o piesă de Brecht se 
poate reprezenta în teatru de 150 de ori. în 
al doilea rînd important este să nu crezi că 
numai tu ai in teatru dreptate, Comprehen-

FLorin Piersic : „Eu nu mă mai socot 
tînăr..." (A împlinit 3") de ani — nota 

redacţiei) 

siunea, receptivitatea la înnoirea fenomenului 
teatral m i se pare o condiţie primordjafă în 
artă. 

M I R A 10SIF : 

S-a afirmat aici că revista „Teatrul" ar 
deţine într-o oarecare măsură monopolul 
Bucureşti u lui . Fără îndoială, că datoria noas
tră faţă do toate teatrele din ţară nu este 
încă, şi nici nu poate f i cu uşurinţă in în
tregime îndeplinită. Nu răspundem uneori cu 
toată promptitudinea sau punct nulitatea la 
absolut fonte premierele teatrelor din ţară. 
Ar f i şi imposibil. Totuşi, dacă aţi urmări 
cu mai multă atenţie revista, aţi vedea că 
nu există număr din caietul nostru lunar in 
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Cornel Irimie : ,,Este prea puţin cu
noscută de scriitori această istorie a 

Sibiului" care să nu acordăm multe pagini fenome
nelor teatrale mai importante din ţară. pie
selor în premieră, urmărind aici nişte cri
terii precise. Desigur, noi n/u scriem despre 
fiecare spectacol al celor 36 de teatre din 
ţară, dar nu există premieră şi în pr imul 
rînd text dramatic lansat in premieră abso¬
lută pe ţară — şi mă refer în pr imul rînd 
la piesa originală, '— indiferent de oraşul în 
care se lansează, Reşiţa, Petroşani, Botoşani 
sau Sibiu. neglijată de redacţia noastră ! 
Dimpotrivă, noi ne străduim să consemnăm 
asemenea evenimente, după cum încercăm să 
realizăm periodic prof i luri ale tuturor teatre
lor din ţară : cu alte cuvinte n u facem cro
nicile la întâmplare, ci le organizăm dincolo 
de valoarea spectacolului, cărutînd să repro
ducem un desen semnificativ al fenomenului 
teatral naţional, să transcriem un soi de gra
fic de activitate al scenekxr noastre. I n preo
cupările noastre sc integrează în aceeaşi mă
sura, organizarea unor dezbateri, ceea ce nu
mim „mesele rotunde" ale revistei „Teatrul" : 
aici am încadrat de pildă, discuţia cu şi 
despre promoţia 1964, promoţie de tineret 
care semnifică azi miult în teatrul nostru ; sau 
o incursiune în laboratorul de creaţie al unei 
piese originale contemporane, e vorba de 
întunericul sau Gluga pe ochi, piesa l u i losif 
Nagthiu, prezent şi el aici. Şi fiindcă nu sîn
tem revista Bucureştiului, am pus în discu¬
ţie situaţia Teatrului Naţional din Iaşi şi ne 
propunem, în continuare, să înscriem pe 
agenda unor asemenea convorbiri, activitatea 
altor scene din ţară. Ne străduim în măsura 
în cairo putem cuprinde, şi desigur că sîntem 
departe de a epuiza activitatea de ansamblu 
a fenomenului teatral românesc. 

A U R E L I U BUICULESCU (tehnician, uzinele 
..Independenţa" Sibiu) : 

Sibiul vrea să prindă din nou aripi , să 
jiu mai doarmă pe laurii succeselor trecute ; 
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Mira losif : ..Căutăm să reproducem un tablou sem
nificativ al fenomenului teatral naţional..." 

Sib iu l se trezeşte şi, i n s t i n c t i v , tovarăşul 
Radu Popescu şi colegii săi au simţit această 
chemare a noastră. Să n u uităm că în S ib iu 
au trăit şi a u lucrat Gheorghe Uizăr, Octa-
vian Goga şi atîţia m a r i oameni , care a u 
marcat, i n t re cutu l A r d e a l u l u i , epoca l u i de 
aur. Sînteţi b ine veniţi, că aţi înţeles che
marea S i b i u l u i . P e n t r u aceasta, n o i cu toţii, 
vă mulţumim. Jn ceea ce priveşte t e a t r u l , 
scena este p e n t r u n o i o şcoală continuă a 
vieţii. N u vreau să analizez în amănunt 
activitatea t e a t r u l u i de a i c i , dar n o i s i m 
ţim ca spectatori o lipsă a reg i zoru lu i . Daca 
la unele spectacole, jumătate d i n sală pleacă 
cu piesa neînţeleasă, r e z u l t a t u l este că la a 
doua reprezentaţie n u m a i v i n spectatori. 
Vreau să repet că, deşi avem actori de ca l i 
tate, ne lipseşte regizorul , ne lipsesc a n i m a 
t o r i i , cei care trebuie să ţină seama că trăim 
în secolul 20, în secolul "călătoriilor o m u l u i 
spre lună, a l maşinismului, al matematizării, 
în altă ordine de ide i , aş audia cu plăcere 
în curtea uz ine i . .Independenţa" bunăoară. 
0 piesă de teatru care să dezbată frământă
rile noastre, ale uz ine i . Dacă a m vedea m a i 
multe piese d i n viaţa noastră, t ea t ru l s ib ian 
si-ar cîştiga o clientelă m a i numeroasă, ar 
f i m a i i u b i t de masa spectatori lor d i n oraş. 
Vrem într-adevăr să dăm S i b i u l u i , l o cu l ce 
1 se cuvine în complexu l spiritualităţii 
româneşti şi. în f e l u l acesta, să participăm 
la e fortul de înnobilare a l o m u l u i pe care 
îl pret inde p a r t i d u l , la e for tu l de transfor
mare a societăţii noastre într-o societate so
cialistă bogată i n v a l o r i . 

R A D U POPESCU : 

Vreau să subliniez importanţa acestei de
claraţii referitoare la prezenţa t e a t r u l u i . în 
mi j l ocu l oamenilor care muncesc. -Nu n u m a i 

la prezenţa l u i artistică, ci la marea l u i ca
pacitate educativă, la marea l u i capacitate 
descifratoare de destine, de viaţă zdnică, ca 
şi de perspectivă înaintată. în acest m o 
ment , însufleţit do aniversarea p a r t i d u l u i , 
acest program este însuşi p r o g r a m u l drama
turg ie i noastre, cu atît m a i m u l t , a l reviste i 
noastre. N o i a m medi ta t d i n totdeauna şi. 
m a i ales az i , punem un accent deosebit pe 
cererea, po dorinţa do a avea într-adevăr o 
dramaturgie care să se contopească- cu viaţa 
oamenilor , cu viaţa l o r reală şi cu problemele 
lor autentice — n u cu problemo false sau 
i l u z o r i i , — o dramaturg ie şi u n teatru care 
să cuprindă în el viaţa oamendor, aşa cum 
oamenii c u p r i n d , în f o n d , în e i , viaţa teat ru 
l u i . 

R A D U D O B R E B A S A R A B (actor, Teatrul 
din Sibiu) : 

Pentru că p u b l i c u l c i t i tor a l reviste i „Tea
trul" se împarte în amator i de teatru şi spe
cialişti, f i i n d p r i n forţa împrejurărilor d intre 
c i t i t o r i i de specialitate, vreau să r id i c a ic i o 
problemă : i n nenumărate turnee efectuate 
p r i n ţară, am avut ocazia să mă întâlnesc 
aproape cu toţi colegii m e i de promoţie şi 
de generaţie. M i se pare foarte i m p o r t a n t de 
discutat f e lu l cum sînt „grădinăriţi" actor i i 
t i n e r i . I n afara câtorva excepţii, a m impresia 
că n u există preocuparea constantă de a 
canaliza şi de a forma actorul tânăr, d ,v>ă 
ieşirea sa d i n i n s t i t u t . V-aş propune să dis
cutaţi ou câteva teatre despro f e l u l în care 
ele se preocupă de formarea t i n e r e t u l u i . E 
adevărat că se simte, i n major i tatea teatre
lor noastre, lipsa u n u i regizor, a u n u i a n i 
mator , apt să modeleze actorul conform cer in 
ţelor t ea t ru lu i nou. Ca să f i u m a i blno în
ţeles, în discuţia eu absolvenţii promoţiei *64, 
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Radu Dobre Ba.sarab factor la Teatrul 
de Stat din Sibiu) : „O întrebare : cum 

suit ..grădinăriţi" actorii tineri" ? 

sau la colocviul cu Teatrul Naţional clin Iaşi. 
s-a punctat puternic această problemă. Cred 
că. deşi pare o chestiune de strictă speciali
tate, în fond esto problema de bază a vi i to 
rului beattnului românesc. De felul cum ne 
îngrijim acum de actorii tineri, de regizorii 
tuieri, de dramaturgii t ineri , vom avea tea
trul de mîine. 

H O R I A L O V I N E S C U : 

Cred că în discuţiile care au avut loc s-a 
ignorat în oarecare măsură un factor esen
ţial : publicul. Să nu ne facem duzii . Nu 
avem un foarte bun public de teatru, pen
tru că publicul nu este pus întotdeauna în 
situaţia de a lua contact ou cele mai bune 
realizări din teatrul nostru. într-o stagiune 
teatrală, pe cuprinsul întregii ţări există cel 
puţin şase-şapte spectacole de mare anver
gură, de mare calitate. Ga să putem judeca 
competent teatrul, şi ca noi. oamenii care 

facem teatru, să putem judeca competent 
publicul, trebuie să ne cunoaştem prin in 
termediul unor asemenea realizări. Ţinînd 
seama de trecutul Sibiului, de interesul pe 
oare îl manifestaţi dumii ea voastră faţă de 
teatru, v-aş propun o — acum mă refer la ora
şul Sibiu, daT propunerea e valabilă şi pentru 
alte cîteva mari oraşe ale ţării — să orga
nizaţi în cursiul unui an, un festival — ter
menul este folosit aşa de des încît nu mai 
inspiră încredere — festival, la care să fie 
invitate o sarie de teatre din ţară şi din 
Bucureşti, care să prezinte aici cele mai bune 
spectacole. Acest lucru nu este irealizabil, 
deoarece fiecare teatru este interesat să facă 
o deplasare, ştiind că poate să conteze pe un 
anumit public, şi pentru dumneavoastră ar 
f i important şi interesant să luaţi contact, 
timp de o săptămână ou cele mai valoroase 
realizări din teatrul nostru naţional. 

IOSIF NAGH1U : 
Ca înebeietor de pluton mi-e destul de 

greu să vorbesc la sfirşit. S-au spus aici 
foarte multe lucruri interesante, şi eu m-am 
simţit foarte implicat în această discuţie, mai 
ales cînd s-a vorbit despre dramaturgia nouă, 
modernă, sau de avangardă. M-am mirat to
tuşi, că în această sală s-a rostit cu privire 
la acest teatru, cuvîntul „absurd". Cineva a 
spus că venind la teatru trebuie să înveţe. 
Eu cel puţin, nu scriu ca să învăţ pe cineva. 
Scriu pentru un dialog. Dacă acest dialog nu 
se realizează, greşeala poate f i a mea sau a 
acelui spectator. Dar nu am de gînd, şi nu-mi 
voi propune niciodată, să învăţ pe cineva 
cum să trăiască. în altă ordine de idei. pen
tru că redactorul şef al revistei ..Teatrul" 
m-a invitat la aceste discuţii, aş îndrăzni, în 
mod sportiv şi bărbătesc, să spun cîteva cu
vinte despre revista pe oare cu onoare o 
conduce. Lucruri bune şi lucruri oare mai 
pot f i corijate, ca să fie la fel de bune cn 
cele pe care voi începe să le laud. Din punc
tul meu de vedere, subiectiv şi personal, am 
impresia că partea cea mai puternică, partea 
de beton a revistei, este cronica dramatică, 
susţinută ou multă pertinenţă de cronicari 
foarte buni. Mă miră că uni i au spus că 
aceşti cronicari nu umblă pr in provincie. Re
vista e plină de cronici din Sibiu, Timişoarra, 
Piatra Neamţ, Constanţa, şi eu, ca cititor 
bueureştean. uneori mă plictisesc pentru că 
nu am văzut aceste spectacole, însă îmi dau 
seama că ele sînt necesare şi puMicarea lor 
reprezintă un act de cultură obiectiv şi firesc. 

Florin Piersic spunea că el ţine cu actorii ; 
eu ea dramaturg ţin cu dramaturgii, şi am 
impresia că la sectorul de dramaturgie con
temporană originală, revista ..Teatrul" ar mai 
avea un cuvînt de spus. Tovarăşul Radu 
Popescu a declarat că o revistă de teatru, 
de specialitate, care n u e interesată de feno
menul dramaturgiei originale contemporane, 
pe jumătate nu-şi îndeplineşte menirea. Eu 
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n-aş exagera într-atît, aş spume că poate 
nu şi o îndeplineşte poate doar pe un sfert. 
Revista „Teatrul" publică aproape în fiecare 
număr o piesă de teatru, deşi nu în toate nu
merele revistei am citit acele piese de tea
tru, pe care le aştept. Vă cer ierbare că sînt 
atît de aspru, dar uneori revista nu şi-a în
deplinit într-adevăr, decît pe jumătate menirea 
cînd a publicat piese slabe, piese de factură 
literară scăzută, piese care puteau deruta şi 
gustul cititorilor. Nu vreau să dau nume de 
piese şi autori, însă am convingerea că şi 
tovarăşul Radu Popescu e de acord cu 
mine măcar pe sfert ! Evident, că arunoind 
o asemenea piatră în frumoasa grădină a re
vistei „Teatrul" ar trebui să justific cele 
spuse de mine pr in numele unor autori dra
matici, pe care aş dori să-i citesc ou piese, 
şi repet, ou piese şi nu cu păreri şi articole 
critice. Aş dori să citesc în „Teatrul'' piesele 
lui Marin Sorescu, ale lu i Radu Dumitru, ale 
lui Leonida Teodorescu şi a foarte multor al
tor dramaturgi tineri . Aş dori ca revista „Tea
tru l " să se irnplice mai mult in lupta pentru 
eiştigarea unor poziţii avansate în publicarea 
dramaturgiei originale, care are încă foarte 
multe texte în sertar şi foarte puţine publi 
cate. 

RADU POPESGU : 
Tovarăşi şi tovarăşe, vă mulţumim pen

tru participarea dv., framcă şi deschisă, la 
ceea oe am dorit noi în soecial să realizăm. 
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